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Un home mor
apunyalat al
carrer en un barri
de l’Hospitalet

SOCIETAT

Els Mossos d’Esquadra investi-
guen la mort d’un home d’uns
30 anys que va ser apunyalat
al carrer a l’Hospitalet de Llo-
bregat. Els fets van passar ahir,
diumenge, a primera hora de
la tarda, al barri de Pubilla Ca-
ses. El SEM va atendre la vícti-
ma in situ, però no va poder fer
res per salvar-li la vida. Els
Mossos han obert una investi-
gació per identificar l’autor de
l’agressió. ■ REDACCIÓ

Comencen les
obres del pont del
carrer Santander
a Barcelona

URBANISME

Les obres per fer accessible el
pont del carrer Santander de
Barcelona començaran avui.
Fins ara, la infraestructura no-
més admetia el pas de vehi-
cles i la passera adjacent no
era accessible per a persones
amb mobilitat reduïda. Un cop
reformada també s’hi podrà
passar a peu, per voreres de
fins a 4,5 metres, i en bicicle-
ta, amb un carril bici per ban-
da. D’aquesta manera, s’ei-
xamplarà el pont per mante-
nir el carril de circulació per
sentit que ja hi ha per a vehi-
cles i es farà un nou pas de
vianants i carril bici. A més,
també es reduirà la inclinació
actual del carrer per fer-lo ac-
cessible, amb un pendent mà-
xim del 6%. Les obres dura-
ran 17 mesos i tenen un pres-
supost de 10,8 milions d’eu-
ros, cofinançats amb fons eu-
ropeus. Pel que fa a les afec-
tacions al trànsit, variaran en
funció de l’avenç de l’execució
de les obres. Les més visibles
vindran a partir de mitjan no-
vembre, i durant l’estiu de
l’any vinent està previst un tall
total del trànsit de vehicles pel
pont. ■ REDACCIÓ
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GRAN DE GRÀCIA, S.A.
Es convoca Junta General d’Accionistes, 

a celebrar-se en el carrer de la Indústria, 

90/92, entl. de Barcelona, el dia 20 d’octubre 

de 2022, a les 18:00 hores, en primera con-

vocatòria, i el dia 21 d’octubre de 2022, en 

els mateixos lloc i hora, en segona convoca-

tòria, amb el següent Ordre del dia:

1) Proposta per diferir la data de venciment 

i amortització dels bons objecte de la 1a 

emissió de bons simples de la companyia 

que vencen el 30 de novembre de 2022, així 

com revisió del tipus d’interès, si escau, amb 

manteniment de la resta de condicions de la 

mateixa fins al seu nou venciment.

2) Delegació de facultats. 

Barcelona, 13 de setembre de 2022.- Per 

l’Administrador únic, “DIAGONAL 3.000, 

S.L.”, en la seva representació, Ramón 

Canela Piqué. 

143769-1262591L

GRAN DE GRÀCIA, S.A.
Es convoca Assemblea General de Bonistes 
de la 1a Emissió de bons simples de la 
societat, a celebrar-se, per raons d’espai, a 
l’avinguda de Sant Antoni M. Claret, 84-86, 
baixos de Barcelona, el dia 24 d’octubre de 
2022, a les 18:30 hores, amb el següent 
Ordre del dia:

1) Proposta per diferir la data de venciment i 
amortització dels bons objecte de la primera 
emissió de bons simples de la companyia 
que vencen el 30 de novembre de 2022,  
així com revisió del tipus d’interès, amb 
manteniment de la resta de condicions de la 
mateixa fins al seu nou venciment.

2) Delegació de facultats. 

Podran assistir a l’Assemblea els titulars 
de bons que, amb cinc dies d’antelació a 
la celebració de la reunió, tinguin anotades 
al seu favor els bons en el registre 
corresponent. 

Barcelona, 13 de setembre de 2022.- Per 
l’Administrador únic, “DIAGONAL 3.000, 
S.L.”, en la seva representació, Ramón 
Canela Piqué.

143769-1262592L

143471-1262593L

LES CORTS DIR, S.A.
Es convoca Junta General d’Accionistes, 

a celebrar-se en el carrer de la Indústria, 

90/92, entl. de Barcelona, el dia 21 

d’octubre de 2022, a les 10 hores, en 

primera convocatòria, i l ’endemà, 

en els mateixos lloc i hora, en segona 

convocatòria, amb el següent ordre del 

dia:

1 )  R e n ú n c i a  i  n o m e n a m e n t 

d’Administrador únic.

2) Delegació de facultats.

Barcelona, 14 de setembre de 2022. 

L’Administrador únic, “DIAGONAL 3.000, 

S.L.” i, en la seva representació, Ramón 

Urgell Colomer. 14
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ANUNCI
Aprovada inicialment per la Junta de 
Govern Local, en sessió del dia 13 de 
setembre de 2022, la modificació del 
projecte d’urbanització del PAU-20 
Pere Pau, per a l’execució de la fase 
1 (exp. 4/2022/3045), presentat pel Sr. 
Jordi Galtés Rovira en nom de la Sra. 
Montserrat Marrugat Esteve, se sotmet 
al tràmit d’informació pública pel termini 
d’un mes, a l’efecte de formulació de 
les al·legacions i reclamacions que es 
considerin convenients. El seu contingut 
pot ser objecte de consulta pública a les 
dependències d’Urbanisme i Serveis 
Tècnics de l’ajuntament (pl. Jaume I, 8) 
amb cita prèvia al telèfon 938923690, 
a més de trobar-se accessible per 
mitjans telemàtics a través del web de 
l’Ajuntament de Vilafranca: https://seu.
vilafranca.cat/informacio/tauler-danuncis.

Vilafranca del Penedès, 14 de setembre 
de 2022
L’alcalde, Pere Regull i Riba

AJUNTAMENT 
VILAFRANCA 
DEL PENEDÈS 

L’arquebisbe de Lima,
Carlos Castillo Mattaso-
glio, “fill espiritual” del
fundador de la teologia de
l’alliberament, Gustavo
Gutiérrez Merino, i avui
seguidor de l’anomenada
teologia de la regeneració,
serà el protagonista, el dia
13 d’octubre, de la tercera
edició de la Tribuna Joan
Carrera, que organitza el
Grup Sant Jordi en Defen-
sa dels Drets Humans i El
Punt Avui amb el suport
de més de vint entitats.

L’arquebisbe de Lima
farà la conferència que
duu per títol Present i fu-
tur d’una Església com a

hospital de campanya i ho
farà a l’hospital de campa-
nya de la parròquia de
Santa Anna de Barcelona,
liderada per la religiosa te-
resiana Victòria Molins i

els capellans Peio Sánchez
i Xavier Morlans.

Castillo Mattasoglio és
molt proper al papa Fran-
cesc, que el va fer bisbe de
Lima el 2019 desplaçant

així l’ultraconservador de
l’Opus Dei Juan Luis Ci-
priani Thorne. Diuen d’ell
que des que el van fer bis-
be, amb les seves homilies
i les seves accions a les pe-
rifèries i amb els pobres,
s’ha convertit en la “cons-
ciència moral del Perú”

Un sopar
La pròxima jornada de la
Tribuna Joan Carrera del
13 d’octubre, en comptes
de celebrar-se durant un
dinar en un restaurant es
farà en un sopar al claus-
tre de la parròquia de San-
ta Anna. Presentarà l’acte
la pedagoga Mar Galceran,
entre d’altres, autora del
llibre Meditacions espiri-
tuals des de la vida quoti-
diana. Es calcula que hi
podran assistir entre 150 i
200 persones.

Aquesta serà la tercera
sessió de la Tribuna Joan
Carrera, després que les
dues primeres les van pro-
tagonitzar, una, el carde-
nal de Rabat, el salesià
Cristóbal López, expert
en diàleg interreligiós, i,
l’altra, el teòleg romanès
Wilhelm Danca, que és ex-
pert en esglésies orientals
i que va parlar sobre el
conflicte entre Rússia i
Ucraïna. ■

Mireia Rourera
BARCELONA

L’arquebisbe de
Lima, a la Tribuna
Joan Carrera
a Carlos Castillo parlarà del present i del futur de l’Església
com a hospital de campanya a la parròquia de Santa Anna

Carlos Castillo Mattasoglio és un bisbe molt proper al
poble ■ ARQUEBISBAT DE LIMA

Mor un vianant
atropellat a
l’AP-7 a l’altura
de Figueres

SOCIETAT

Un home va morir dissabte a
la nit en ser atropellat per un
turisme a l’AP-7, a l’altura del
punt quilomètric 24,2 a Figue-
res, segons va informar el Ser-
vei Català de Trànsit. Per cau-
ses que s’estan investigant, un
turisme va atropellar la vícti-
ma, R.P., de 38 anys. Amb
aquesta víctima, són 118 les
que han mort en accident de
trànsit enguany a la xarxa vià-
ria interurbana. ■ REDACCIÓ
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L'arquebisbe de Lima parlarà
sobre els hospitals de
campanya a la Tribuna Joan
Carrera

Catalunya Religió Dt. 20/09/2022

CR |  L'arquebisbe de Lima, Carlos Castillo, serà el convidat de la tercera edició del
col·loqui 'Tribuna Joan Carrera'. El religiós parlarà sobre el 'Present i futur d'una
Església com a Hospital de Campanya'. La conferència tindrà lloc el 13 d'octubre i,
aquest cop, serà en un format de sopar al claustre de la parròquia de Santa Anna de
Barcelona. 

https://www.catalunyareligio.cat/
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Carlos Castillo Mattasoglio, arquebisbe de Lima, és teòleg, professor i pastoralista.
Ha treballat en la pastoral juvenil i en parròquies populars. A més d'arquebisbe de
Lima, és Primat del Perú des de 2019. Testimoni des dels inicis de l’aplicació del
Vaticà II i del sorgiment de la teologia de l’alliberament, ha estat sempre atent a
l’evolució i interacció entre teologia i pastoral. Ha fet les seves pròpies aportacions
entorn de la Teologia de la Regeneració. Amb les seves homilies dominicals ha
esdevingut la consciència moral del país més enllà dels avatars dels canvis polítics i
socials. 

Els organitzadors de la Tribuna Joan Carrera expliquen que el canvi de lloc i hora de
la pròxima edició s'ha fet per coincidir amb la celebració de la trobada de
responsables d'Hospitals de Campanya que es fa a Santa Anna. Castillo és un dels
participants d'aquesta trobada i, amb la seva participació en la Tribuna, es busca
"sumar sinergies i teixir complicitats", un dels objectius d'aquests col·loquis. 

Una vintena d'entitats convocants
La Tribuna Joan Carrera és una iniciativa conjunta del Grup Sant Jordi de Defensa i
Promoció dels Drets Humans i el diari El Punt Avui. I té per objectiu recollir i
actualitzar les inquietuds constants en la trajectòria del bisbe Joan Carrera: la
situació actual del cristianisme a Europa i al món com a fet religiós, difondre les
experiències de diàleg, comunicació i participació social i, en definitiva, potenciar la
presència del fet religiós en la nostra societat catalana.

Entitats i institucions eclesials s’han adherit a aquesta iniciativa com a convocants i
ja en són una vintena: la productora Animaset, el Consell de Laics dels Caputxins de
Catalunya, Cristianisme al segle XXI, Cristianisme i Justícia, el grup Effathà-
cristiansdebase.cat, els Equips de Pastoral de la Política i la Comunicació, El Pregó, la
Fundació Albert Bonet, la Fundació Casa de la Misericòrdia, la Fundació Catalunya
Religió, la Fundació Centesimus Annus, la Fundació Escola Cristiana de Catalunya,
la Fundació Joan Maragall, la Fundació Pere Tarrés, el Grup Cristià del Dissabte
provinents del País Valencià, el Grup Sant Jordi de Defensa i Promoció dels Drets
Humans, Justícia i Pau, la Lliga Espiritual de la Mare de Déu de Montserrat, Santa
Anna - Hospital de Campanya i la Unió de Religiosos de Catalunya. “Hem estat
capaços de sumar sinergies”, valoren els impulsors de la iniciativa.

Joan Carrera (1930-2008) concebia l’eclesialitat en diàleg amb la societat. Per això
sempre estava disponible per participar en debats, tertúlies, trobades i d’aquí naixia
la seva preocupació per impulsar uns mitjans de comunicació cristians que
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oferissin una paraula serena i esperançada a la societat. La seva preocupació política
partia d’aquestes mateixos principis convençut del servei que podien fer a la
societat les aportacions de l’humanisme cristià.

Acció Social, Actes, Societat, Teologia, Barcelona,

Tribuna Joan Carrera, Grup Sant Jordi, Carlos Castillo, Arquebisbat de Lima,
Hospital de Campanya, església de Santa Anna

https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/accio-social-1
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/actes-0
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/societat-1
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/teologia-2
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/barcelona-3
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/tribuna-joan-carrera
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/grup-sant-jordi
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/carlos-castillo
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/arquebisbat-lima
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/hospital-campanya
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/esglesia-santa-anna


El present i el futur dels
hospitals de campanya
com el de la parròquia de
Santa Anna de Barcelona,
que acull els més pobres
dia a dia, els atén, orienta i
dona menjar, un dels pro-
jectes actuals de l’Església
que més agrada el papa
Francesc, és el tema sobre
el qual parlarà dijous que
ve l’arquebisbe de Lima,
Carlos Castillo Mattaso-
glio, el darrer conferen-
ciant convidat a la Tribu-
na Joan Carrera. Teòleg,
professor i pastoralista, el
primat del Perú des del
2019 i bisbe molt proper al
papa serà el protagonista
d’un sopar col·loqui al
claustre de Santa Anna.

Durant el sopar, Casti-
llo oferirà la conferència
Present i futur d’una Es-
glésia com a Hospital de
Campanya, una xerrada
que coincideix aquests
dies amb la celebració a

Barcelona d’una trobada
d’hospitals de campanya.
Precisament l’endemà de
la celebració de la Tribuna
Joan Carrera, i a la parrò-

quia de Santa Anna ma-
teix, es farà una trobada
d’esglésies hospitals de
campanya. Parlaran de
Fer teologia des de les pe-

rifèries existencials. Què
pensen els pobres de Déu i
de l’Església. Sergio Mas-
sironi, director del projec-
te Fer teologia des de les

perifèries existencials i
membre del dicasteri per
al Servei del Desenvolupa-
ment Humà Integral; la
monja Teresa Forcades,

del monestir de Sant Be-
net de Montserrat, i el ma-
teix bisbe Carlos del Casti-
llo, que és, també, coordi-
nador del projecte d’hospi-
tals de campanya a l’Amè-
rica Llatina.

El sopar col·loqui del di-
jous dia 13, organitzat per
la Tribuna Joan Carrera,
que impulsa el Grup Sant
Jordi en Defensa dels
Drets Humans, i El Punt
Avui, amb la col·laboració
de vint entitats cristianes
de base, el presentarà el
teòleg, professor i compa-
ny d’estudis de Monse-
nyor Castillo, Xavier Mor-
lans. Mossèn Morlans és,
precisament, un dels tres
pilars de l’hospital de cam-
panya de Santa Anna, jun-
tament amb el rector de la
parròquia, Peio Sánchez, i
la monja Victòria Molins.

Carlos Castillo ha treba-
llat en la pastoral juvenil i
en parròquies populars del
Perú, és deixeble d’un dels
impulsors de la teologia de
l’alliberament i avui se’l
considera un puntal de la
teologia de la regeneració.
“Amb les seves homilies
dominicals ha esdevingut
la consciència moral del
país més enllà dels avatars
dels canvis polítics i so-
cials”, indica el Grup Sant
Jordi. Tot i que ja hi ha
molta gent apuntada
–s’espera que al sopar hi
assisteixin entre 150 i 200
persones–, encara hi ha
places. ■

Mireia Rourera
BARCELONA

Els hospitals de campanya,
a la Tribuna Joan Carrera
a L’arquebisbe de Lima, Carlos Castillo, serà, dijous, el protagonista d’un sopar col·loqui al claustre de
Santa Anna a Coincideix que Barcelona organitza una trobada d’hospitals de campanya del món

L’arquebisbe de Lima, Carlos Castillo, oferir una conferència al claustre de la parròquia de Santa Anna ■ ARQUEBISBAT DE LIMA
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L'arquebisbe de Lima diu que
l'acollida dels hospitals de
campanya anticipa el futur de
l'Església

Catalunya Religió Dv. 14/10/2022

 

ANIMASET |  L’arquebisbe de Lima, Carlos Castillo, ha defensat aquest dijous que
l’acollida que es dona als hospitals de campanya que han aparegut a diversos
indrets del món “estan anunciant com serà el futur” de l’església. Ho ha dit en la
tercera edició de la Tribuna Joan Carrera, una iniciativa del Grup Sant Jordi de

https://www.catalunyareligio.cat/
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Defensa i Promoció dels Drets Humans i El Punt Avui, amb el suport de vint
entitats.

L’activitat es va desenvolupar a Santa Anna, una església oberta al centre de
Barcelona que acull integrant a les persones sense llar en un hospital de campanya.
La iniciativa està liderada per la religiosa teresiana Victòria Molins i els capellans
Peio Sánchez i Xavier Morlans. Davant un centenar de persones, l’arquebisbe ha dit
que en els hospitals de campanya s’està fent “el prototip de la construcció d’un
home i una dona nous”.

Durant el parlament ha dit que als hospitals de campanya “es fa molt treball social”,
però ho ha diferenciat d’una concepció de Càritas o una ONG o quan s’entén “la
caritat com a ‘limosnita’”. L’arquebisbe ha explicat quin és el valor afegit dels
hospitals de campanya: “al món d’avui tot el que és bellesa, delicadesa, tracte s’ha
oblidat i s’està sepultant, i a través d’aquestes experiències estem ampliant una altra
vegada aquest món d’humanitat”.

El també teòleg, professor i pastoralista ha destacat com “en el cor d’aquestes
comunitats” que s’han anat formant hi ha “aspectes subtils que es cuiden” com “el
nom de les persones, la bellesa de la seva persona, les seves qualitats, la delicadesa
del tracte, l’amistat, la participació i l’apreciar de com és cadascú”.

En aquest context, ha dit que s’afavoreix el trobament de diverses tradicions
religioses i ho ha contraposat a “un dels defectes del nostre catolicisme que sempre
ha estat un cert proselitisme religiós que no podem fer”.

“La nova experiència humana de dispersió i conflicte ha de ser viscuda com un
clamor per unir la humanitat”, ha dit l’arquebisbe, que té una recepta fàcil: “iniciar
camins de germanor”. “El gran problema del món és la productivitat, el que
necessita el món avui dia és generativitat, capacitat de generar i donar vida,
esperança i felicitat”, ha conclòs.

Hospitals de campanya de tot el món a Santa Anna
En l’obertura de l’acte Xavier Morlans ha destacat que el sopar, servit per usuaris de
l’hospital de campanya, era “auster”, a les mateixes taules on es comparteixen

"S'HA OBLIDAT LA BELLESA, LA DELICADESA I EL TRACTE"
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“taules de fraternitat” cada dia per esmorzar, dinar i sopar.

Morlans també ha explicat que l’acte s’ha celebrat després d’una reunió de vuit
hospitals de campanya d’arreu del món i ha anunciat que aquest divendres a les
19.30 hores a Santa Anna es donaran a conèixer els primers resultats d’una
enquesta entre els usuaris dels hospitals de campanya d’arreu del món.

Esdevenir consciència moral de país
Carlos Castillo Mattasoglio, arquebisbe de Lima, ha treballat en la pastoral juvenil i
en parròquies populars. A més d'arquebisbe de Lima, és Primat del Perú des de
2019. Testimoni des dels inicis de l’aplicació del Vaticà II i del sorgiment de la
teologia de l’alliberament, ha estat sempre atent a l’evolució i interacció entre
teologia i pastoral. Ha fet les seves pròpies aportacions entorn de la Teologia de la
Regeneració. Amb les seves homilies dominicals ha esdevingut la consciència
moral del país més enllà dels avatars dels canvis polítics i socials. 

Lima, Bucarest i Rabat
Aquesta ha estat la tercera edició de la Tribuna Joan Carrera. La primera va portar el
cardenal de Rabat, Cristóbal López, que va dir que “amb Ucraïna es demostra que és
possible que Europa aculli tothom”, i a la segona el convidat va ser el degà de la
Facultat de Teologia de Bucarest, Wilhelm Dancă, que va demanar que es respectin
les aspiracions d’Ucraïna a la integritat territorial i a l’autonomia política i religiosa.

Els actes de la Tribuna tenen el suport de tretze entitats, que són Animaset, el
Consell de Laics dels Caputxins de Catalunya, Cristianisme al segle XXI,
Cristianisme i Justícia, Equips de Pastoral de la Política i la Comunicació, la
Fundació Catalunya Religió, la Fundació Escola Cristiana de Catalunya, la Fundació
Joan Maragall, la Fundació Pere Tarrés, Justícia i Pau, la Lliga Espiritual de la Mare de
Déu de Montserrat, Santa Anna-Hospital de Campanya i la Unió de Religiosos
(URC).

L’activitat, en format de dinar col·loqui, té per objectiu recollir i actualitzar les
inquietuds en la trajectòria del bisbe Joan Carrera, redactor del document Arrels
cristianes de Catalunya. Pretén abordar la situació del cristianisme, les experiències
de diàleg, la comunicació i la participació social per tal de potenciar la presència del
fet religiós en la societat catalana.
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“Quan el papa Francesc va
usar la metàfora de l’Esglé-
sia com a hospital de cam-
panya es referia a la neces-
sitat urgent d’apropar l’Es-
glésia a les perifèries, terri-
torials i existencials. Hi ha
tanta gent ferida que ens
demana proximitat!”, va
clamar dijous l’arquebisbe
de Lima i primat del Perú,
Carlos Castillo Mattaso-
glio, des del claustre de la
parròquia de Santa Anna.

El bisbe peruà, que va
fer una crida a apostar per
una Església que acompa-
nya, que s’apropa a les pe-
rifèries, va ser el convidat
de la tercera edició de la
Tribuna Joan Carrera, que
organitza el Grup Sant
Jordi en Defensa dels
Drets Humans i El Punt
Avui amb el suport d’una
vintena d’entitats més.
Aquesta tercera edició va
consistir en un sopar col-
loqui que es va fer al claus-
tre de Santa Anna, una
parròquia que va acceptar
el repte de Francesc i que
des del 2017 –i sota el gu-
iatge del rector Peio Sán-

chez, el capellà Xavier
Morlans i la religiosa tere-
siana Victòria Molins– po-
sa en pràctica l’acolliment
i l’acompanyament dels
més necessitats d’una pe-
rifèria que, en aquest cas,
malviu al centre d’una de
les capitals més turísti-
ques i de més èxit del món:
Barcelona. Perquè a Santa
Anna, on van “a curar-se”
(a aixoplugar-se, a menjar
i a assessorar-se) persones
que no tenen cap més lloc
on anar, s’hi pot entrar per
la plaça de Catalunya.

Jornades internacionals
Aquesta parròquia con-
vertida en hospital de cam-
panya ha acollit aquesta
setmana una trobada d’al-
tres hospitals de campa-
nya del món; per això Cas-
tillo havia vingut a la ciu-
tat, perquè és una prioritat
per a ell insistir en aquest
projecte al Perú i l’Amèrica
Llatina. “Seguint la idea
del papa d’una Església
acollidora, els hospitals de
campanya com el de Santa
Anna són comunitats, im-
provisades, sí, però comu-
nitats de convivència i de
respecte, on les persones

es cuiden i empatitzen”.
“En els hospitals de cam-
panya –va dir– s’està fent
“el prototip de la construc-
ció d’un home i una dona
nous”.

L’arquebisbe de Lima,

teòleg, professor i pastora-
lista, va deixar clar que “no
es tracta de fer proselitis-
me”, i va recordar que en
aquests espais, que són es-
glésies catòliques, “es res-
pecta la manera de fer i les

religions i les opinions dels
altres”. En aquest sentit va
recordar que els “acollits”
als hospitals de campanya
també “són actors, que
aporten experiències, que
són lliures en les seves

creences” i que tenen les
seves pròpies opinions.

Tota la humanitat
“Amb aquestes petites ex-
periències aixopluguem
tota la humanitat”, va dir
Castillo, que és fill espiri-
tual d’un dels fundadors
de la teologia de l’allibera-
ment, Gustavo Gutiérrez
Merino.

L’arquebisbe de Lima
va apostar per aquesta
manera d’evangelitzar i va
citar Bartolomé de las Ca-
sas quan deia que la mane-
ra “preciosa” de portar
l’Evangeli era “la suavitat,
la tendresa i la delicade-
sa”. Va reivindicar l’ale-
gria de l’Evangeli que el pa-
pa demana a Evangelii
Gaudium. i va dir que la
societat (més que anar a
missa o seguir els dogmes)
ha de tornar a “llegir els
Evangelis” per poder fer
front als conflictes que ens
amenacen. “Davant d’un
món que es desintegra, el
papa diu: els únics projec-
tes realitzables són la ger-
mandat”, va insistir.

Carlos Castillo va dema-
nar: “Posem-nos les saba-
tes de la humanitat” (per-
què és ben sabut que nin-
gú pot jutjar l’altre si no ha
caminat amb les seves sa-
bates) i va assegurar que
l’única sortida per evitar
la catàstrofe social que
ens ve és “ajudar-nos en-
tre nosaltres”, i va recor-
dar que això és possible
perquè “ho hem vist i ha
estat una de les lliçons de
la pandèmia”. Finalment
va dir que no s’oblidés
l’aposta de Francesc per la
sinodalitat: “estimar, con-
versar i discernir junts”.

Dimarts, que es com-
memorava el 60è aniver-
sari de l’obertura del Con-
cili Vaticà II, s’inaugurava
a la parròquia de Santa
Anna la Trobada Mundial
d’Hospitals de Campanya,
en què van participar res-
ponsables d’aquests pro-
jectes de diversos països
del món, entre els quals,
l’Argentina, Jordània o el
Perú. No hi va faltar l’im-
pulsor de Mensajeros por
la Paz, el pare Ángel, de
Madrid. Aquesta trobada
va cloure ahir amb la con-
ferència Fer teologia des
de les perifèries existen-
cials. Què pensen els po-
bres de Déu i l’Església, en
què van participar Sergio
Massironi, director d’una
enquesta que s’ha fet als
usuaris dels hospitals de
campanya del món; la
monja beneta Teresa For-
cades, responsable del tre-
ball a Barcelona, i l’arque-
bisbe de Lima, responsa-
ble del projecte a l’Amèri-
ca Llatina. ■

L’arquebisbe de Lima clama per
una Església “que acompanya”

Mireia Rourera
BARCELONA

a Carlos Castillo és el convidat de la Tribuna Joan Carrera que es va fer dijous a l’hospital de
campanya de Santa Anna a Un centenar de persones van sopar al claustre de la parròquia

L’arquebisbe de Lima i primat del Perú, Carlos Castillo, aquest dijous a la nit fent una conferència al claustre de la parròquia de Santa Anna ■ JUANMA RAMOS
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Les frases

“En els hospitals de
campanya s’està fent
el prototip de la
construcció d’un
home i una dona
nous”

“No es tracta de fer
proselitisme. Es
respecta la manera de
fer i les creences dels
altres, que aporten
experiències”

El centenar llarg de persones
que van assistir al sopar col-
loqui de la Tribuna Joan Car-
rera van menjar coca de re-
capte, truita i pa amb format-
ge. Les taules col·locades al
voltant del claustre, les matei-
xes que diàriament fan servir
els usuaris, les van muntar
voluntaris i alguns dels nois
que avui viuen “als nostres
pisos d’oportunitat”, va expli-
car la religiosa Victòria Mo-

“Amb aquestes
petites experiències
aixopluguem tota la
humanitat”

Carlos Castillo
ARQUEBISBE DE LIMA

lins. L’escenari va ser molt
adequat per entendre les ex-
plicacions de què és un hospi-
tal de campanya, i els assis-
tents es van poder fer una
idea del treball que s’hi fa. Va
ser la tercera edició de la Tri-
buna Joan Carrera; en les an-
teriors, totes el 2022, els con-
vidats van ser el cardenal de
Rabat, el salesià criat a Bada-
lona Cristóbal López, expert
en diàleg interreligiós, i el teò-

leg romanès Wilhelm Danca,
expert en esglésies orientals i
que va parlar sobre el conflic-
te entre Rússia i Ucraïna. La
Tribuna Joan Carrera té l’ob-
jectiu d’analitzar la situació
actual del cristianisme a Eu-
ropa i al món com a fet reli-
giós, difondre les experièn-
cies de diàleg, comunicació i
participació social, i potenciar
la presència del fet religiós en
la societat catalana.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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L'arcivescovo di Lima afferma
che l'accoglienza degli
ospedali da campo anticipa il
futuro della Chiesa

Catalunya Religió Ven 14/10/2022

 

ANIMASET |  L'arcivescovo di Lima, Carlos Castillo Mattasoglio, ha affermato che
l'accoglienza offerta dagli ospedali da campo comparsi in varie parti del mondo
“annunciano come sarà il futuro” della Chiesa. Lo ha detto nel corso della terza
edizione della Tribuna Joan Carrera, un'iniziativa promossa dal Gruppo Sant Jordi

https://www.catalunyareligio.cat/
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per la difesa e la promozione dei diritti umani e dal giornale El Punt Avui, con il
sostegno di venti associazioni.

L'attività si è svolta a Santa Anna, una chiesa aperta nel centro di Barcellona che
accoglie i senzatetto in un ospedale da campo. L'iniziativa è guidata dalla suora
teresiana Victòria Molins e dai sacerdoti Peio Sánchez e Xavier Morlans. Davanti a
un centinaio di persone, l'arcivescovo ha detto che negli ospedali da campo si sta
realizzando “il prototipo della costruzione di un uomo e una donna nuovi”.

Nella sua relazione ha detto che negli ospedali da campo "si fa molto lavoro sociale"
ma lo ha differenziato dal concetto di una Caritas o di una Ong o quando s’intende
"la carità come 'elemosina'". L'arcivescovo ha spiegato il valore aggiunto degli
ospedali da campo: “Nel mondo di oggi tutto ciò che è bellezza, delicatezza, cura è
stato dimenticato e viene sepolto, e attraverso queste esperienze stiamo tornando
ad ampliare questo mondo di umanità”.

Il teologo, professore e pastore ha anche evidenziato come "al cuore di queste
comunità" che si stanno formando ci sono "aspetti sottili che vengono curati" come
"il nome delle persone, la bellezza della loro persona, le loro qualità, la delicatezza
del trattamento, l'amicizia, la partecipazione e l'apprezzamento di come ciascuno è".

In questo contesto, ha affermato che viene favorito l'incontro delle diverse
tradizioni religiose e lo ha messo in contrasto con "uno dei difetti del nostro
cattolicesimo che è sempre stato un certo proselitismo religioso che non possiamo
fare".

“La nuova esperienza umana di dispersione e conflitto va vissuta come un grido per
unire l'umanità”, ha detto l'arcivescovo, che ha una ricetta facile: “Iniziare cammini
di fraternità”. “Il grande problema del mondo è la produttività, ciò di cui invece il
mondo ha bisogno oggi è la generatività, cioè la capacità di generare e dare vita,
speranza e felicità”, ha concluso.

Acció Social, Actes, Societat, Barcelona,

Tribuna Joan Carrera, Carlos Castillo, Hospital de Campanya,
Hospital de Campanya Santa Anna, Victoria Molins, Xavier Morlans
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SolidaridadCarlos Castillo: "Los hospitales de campaña anticipan cómo será el futuro de la Iglesia"
“Se ha olvidado la belleza, la delicadeza y el trato”, asegura el arzobispo de Lima

Carlos Castillo: "Los hospitales de campaña anticipan
cómo será el futuro de la Iglesia"

El arzobispo ha explicado cuál es el valor añadido de los
hospitales de campaña: “en el mundo de hoy todo el que es
belleza, delicadeza, trato se ha olvidado y se está sepultando, y
a través de estas experiencias estamos ampliando otra vez este
mundo de humanidad”

"Uno de los defectos de nuestro catolicismo que siempre ha
sido cierto proselitismo religioso que no podemos hacer"

“El gran problema del mundo es la productividad, el que
necesita el mundo hoy en día es capacidad de generar y dar
vida, esperanza y felicidad”

14.10.2022 | RD/Tribuna Joan Carrera

El arzobispo de Lima, Carlos Castillo Mattasoglio, ha defendido este jueves que la
acogida que se da en los hospitales de campaña que han aparecido a varios
lugares del mundo “están anunciando cómo será el futuro” de la iglesia. Lo ha dicho
en la tercera edición de la Tribuna Joan Carrera, una iniciativa del Grupo San
Jorge de Defensa y Promoción de los Derechos Humanos y El Punt Avui, con el
apoyo de trece entidades.

Carlos Castillo, en la Tribuna Joan Carrera

https://www.religiondigital.org/solidaridad/
https://www.religiondigital.org/solidaridad/Carlos-Castillo-hospitales-anticipan-Iglesia-arzobispo-lima_0_2496350349.html
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La actividad se desarrolló a Santa Anna, una iglesia abierta en el centro de
Barcelona que acoge integrando a las personas sin hogar en un hospital de
campaña. La iniciativa está liderada por la religiosa teresiana Victòria Molins y los
curas Peio Sánchez y Xavier Morlans. Ante un centenar de personas, el arzobispo
ha dicho que en los hospitales de campaña se está haciendo “el prototipo de la
construcción de un hombre y una mujer nuevos”.

Durante el parlamento ha dicho que en los hospitales de campaña “se hace mucho
trabajo social”, pero lo ha diferenciado de una concepción de Cáritas o una ONG o
cuando se entiende “la caridad como ‘limosnita’”. El arzobispo ha explicado cuál
es el valor añadido de los hospitales de campaña: “en el mundo de hoy todo el que
es belleza, delicadeza, trato se ha olvidado y se está sepultando, y a través de estas
experiencias estamos ampliando otra vez este mundo de humanidad”.

El también teólogo, profesor y pastoralista ha destacado como “en el coro de estas
comunidades” que se han ido formando hay “aspectos sutiles que se cuidan”
como “el nombre de las personas, la belleza de su persona, sus calidades, la
delicadeza del trato, la amistad, la participación y la apreciar de cómo es cada cual”.

En este contexto, ha dicho que se favorece el encuentro de varias tradiciones
religiosas y lo ha contrapuesto a “uno de los defectos de nuestro catolicismo que
siempre ha sido cierto proselitismo religioso que no podemos hacer”.
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“La nueva experiencia humana de dispersión y conflicto tiene que ser vivida como
un clamor para unir la humanidad”, ha dicho el arzobispo, que tiene una receta fácil:
“iniciar caminos de hermandad”. “El gran problema del mundo es la productividad,
el que necesita el mundo hoy en día es capacidad de generar y dar vida, esperanza
y felicidad”, ha concluido.

En la apertura del acto Xavier Morlans ha destacado que la cena, servido por
usuarios del hospital de campaña, era “austero”, a las mismas mesas donde se
comparten “tablas de fraternidad” cada día por almuerzo, comida y cena.

Morlans también ha explicado que el acto se ha celebrado después de una reunión
de ocho hospitales de campaña de todo el mundo y ha anunciado que este viernes
a las 19.30 horas a Santa Anna se darán a conocer los primeros resultados de una
encuesta entre los usuarios de los hospitales de campaña de todo el mundo.

Tribuna Joan Carrera
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Mireia Rourera
BARCELONA

 totes les biografies de Carlos
Castillo Mattasoglio es diu que
va viure l’aplicació del Concili
Vaticà II al Perú. Quan Joan

XXIII va inaugurar el concili, ell tenia 12
anys i era acòlit en un col·legi religiós, i
avui encara recorda amb total nitidesa
que quan el Vaticà II va acabar, el 1965,
el seu pare espiritual, el P. Lucio, ja li va
dir que a partir d’aleshores s’haurien de
fer les misses “diferents” i que les coses
van començar a canviar. “Aleshores
–diu– vam posar un altar de fusta de ca-
ra al poble i un ambó de la meva mida,
que encara existeix, i el P. Lucio em va
ensenyar a ser animador laic de la missa
conduint els cants perquè era just quan
començava la reforma de la litúrgia i jo
vaig passar de ser acòlit a monitor.”
Avui, el qui ara és arquebisbe de Lima i
primat del Perú, manté que la sensació
que té és que va ser aleshores quan “vam
començar a veure que el que abans es de-
ia anar a escoltar missa o assistir a la
missa es va convertir en un participar en
la missa” , cosa que ho va canviar tot.

Vostè acostuma a dir que recorda bé
aquell 1965. Com és?
Va ser l’any que la guerrilla de Lobatón
[del moviment d’esquerra revolucionari
(MIR) ] va assassinar el meu germà Is-
mael, que feia d’administrador d’una hi-
senda. Aquell cop terrible per a mi em va
fer pensar molt en els problemes del meu
país, em va fer prendre consciència del
què estava passant, i jo, que estava enca-
minant la meva carrera i volia entrar a la
comunitat dels agustins, de cop em vaig
veure influenciat per uns sacerdots dio-
cesans que van venir a l’enterrament del
meu germà . La influència d’aquells cape-
llans primer, la JEC (joventut estudiantil
catòlica) i uns campaments de laics als
quals vaig assistir m’acabarien marcant
el camí.

L’Església dels pobres també va ser un
punt clau del Vaticà II?
El Vaticà II el que va fer va ser una refle-
xió per posar-se a l’altura d’un món mo-

A
dern perquè portava un retard de segles.
En aquest diàleg que va obrir amb la mo-
dernitat, però, hi va predominar un ac-
cent europeu en tant que món desenvo-
lupat, i a l’Amèrica Llatina les coses no
eren com a Europa. Parlant dels pobres,
cal recordar que l’aleshores cardenal
Lercaro, que va ser el delegat en el concili
de Pau VI, ja va dir que “el misteri de
Crist en els pobres (...) és la veritat es-
sencial i primordial”. Per tant, els pobres
no van ser un tema del concili, sinó que
va ser el tema del concili, com ja havia dit
Joan XXIII: “L’Església és de tots però és,
sobretot, dels pobres.” Però és cert que el
tractament d’una Església dels pobres no

va ser desenvolupada fins que va arribar
la conferència de Medellín el 1968.

Va ser la conferència dels bisbes de
l’Amèrica Llatina?
Sí, que van veure clarament que l’aggior-
namento només en el món modern no
era suficient, i calia situar l’Església al
cor de l’Amèrica Llatina, que estava en
una situació d’emergència. Hi havia re-
voltes socials perquè els camperols no te-
nien terres, que estaven en mans dels
terratinents, es van prendre terres, hi
havia la guerrilla, molta violència...

I en aquest context apareix la Teologia
de l’Alliberament. Vostè va ser deixeble
de l’impulsor d’aquesta teologia, de
Gustavo Gutiérrez Merino.
El pare Gutiérrez, que encara és viu, és
un dels teòlegs que amb d’altres que ha-
vien estat al concili, Larraín, Hélder Câ-
mara, Juan Landázuri... van preparar
Medellín i els documents que s’hi van
aprovar, que van ser claus per al desen-

volupament posterior de l’Església; uns
document on es parla d’una Església
missionera, pobra i pasqual. Gustavo Gu-
tiérrez va deixar escrit el que seria la
Teologia de l’Alliberament, que l’opció
pel pobre és imprescindible i que nosal-
tres, l’Església, no podem actuar neutral-
ment en la història.

Però abans de Madellín, al Perú ja s’ha-
vien mogut algunes coses.
Al Perú, un any abans de Medellín, el
1967 –ho sé perquè jo hi vaig ser perquè
era president de la JEC tot i que només
tenia 17 anys– es va fer una conferència
de laics molt important, en què es va

aprovar un document que després aniria
a Medellín. Aquella conferència de laics
va ser l’embrió d’una i gran reunió de to-
ta l’Església i moviments d’Església pe-
ruans que es va fer entre els anys 1969 i
1970 i que es va dir Trobada per a una
Església Solidària amb els Pobres.
D’aquella trobada s’aixoplugarien inicia-
tives missioneres i l’anar a les perifè-
ries... Algunes perifèries on vam anar ara
són grans ciutats.

Aquesta manera de fer que sorgeix de
Medellín s’assembla a l’Església com a
hospital de campanya que vol el papa
Francesc ara?
És la mateixa inspiració, però en un con-
text i una època molt diferent. Penseu
que després de l’eclosió a l’Amèrica Llati-
na d’una Església senzilla i per als pobres
–després de Medellín i en la mateixa línia
hi va haver les conferències de Puebla,
Santo Domingo i Aparecida–, fins que no
arriba el papa Francesc l’Església havia
viscut un llarg període de refredament

respecte del món, i, d’altra banda, els
avanços tecnològics i l’estat del benestar
havien canviat la concepció del món; va
caure el comunisme, va aparèixer la se-
cularització per l’abundància del diner i
el creixement econòmic i el consumisme
es van expandir quasi il·limitadament. El
gran triomf del capitalisme i aquesta pui-
xança econòmica va tapar la pobresa, va
fer la sensació que els pobres no existien,
però continuaven i continuen existint.

I aquí arriba el papa jesuïta argentí
Francesc.
Que havia estat a Aparecida, i demostra
que coneix bé i té una gran percepció de
les aigües subterrànies que s’estan mo-
vent al món. Ell té una gran experiència i
ha patit el drama de l’Amèrica Llatina, i
el que fa és entroncar novament el con-
junt de l’Església amb l’opció pels pobres.
I posa sobre la taula que si bé la gran
guerra mundial ja ha acabat i Occident
respira més o menys tranquil, hi ha mol-
tes altres guerres al món, i recorda a
l’Europa benestant que el Mediterrani
s’ha convertir en un cementiri.

I el papa ajuda prou a fer entendre al
món que els pobres continuen sent una
realitat?
Sí, i l’Església com a hospital de campa-
nya per la qual ell aposta és una manera
de crear maneres d’actuar de cara al fu-
tur que sigui realment una resposta al
drama que ve i que ell veu cara a cara,
amb tota claredat. Ell veu un món en dis-
persió que requereix un sol principi: el de
fraternitat. I parla de germandat.

Per què?
Perquè l’individualisme és tan gran, la
tendència al tancament que engrandeix
els populismes és tan gran, que ens està
portant a la bogeria. Mira, Neruda va es-
criure Veinte poemas de amor y una
canción desesperada a principi del segle
passat, i ara és al revés, ara hem de par-
lar de vint cançons desesperades i un
poema d’amor, que és l’Evangeli. I sobre
la base d’aquest poema d’amor hem de
veure com ho fem perquè la gent torni a
tenir vint poemes d’amor... Aquest és un
dels desafiaments més grans.

“ L’Evangeli on és?
És al carrer!”

❝A Lima m’agradaria que hi
hagués alguna experiència
com la de Santa Anna per
iniciar aquesta nova
manera de fer Església

Protagonistes 

El papa Francesc vol que la
gent discerneixi i aposta per
acollir qui s’havia separat
de l’Església i hi vol tornar...
però no de genolls!

❝

Carlos Castillo Mattasoglio
ARQUEBISBE DE LIMA I PRIMAT DEL PERÚ
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Convidat a la Tribuna Joan Carrera
Carlos Castillo, teòleg, professor i pastoralista, a qui el papa
Francesc va fer bisbe de Lima el 2019, va participar a
Barcelona en la II Trobada Internacional d’Esglésies
Hospitals de Campanya, que es va fer a la parròquia de
Santa Anna. Al claustre d’aquesta parròquia, el 13 d’octubre,
va ser el protagonista de la tercera jornada de la Tribuna
Joan Carrera, organitzada pel Grup Sant Jordi en Defensa
dels Drets Humans i El Punt Avui. Davant de més de cent
persones que van participar en un sopar col·loqui, Castillo
va parlar de Present i futur d’una Església com a hospital
de campanya. L’arquebisbe de Lima ha estat el tercer
convidat de la Tribuna Joan Carrera, després que les dues
primeres les van protagonitzar el cardenal de Rabat,
Cristóbal López, expert en diàleg interreligiós, i el teòleg
romanès Wilhelm Danca, expert en Esglésies orientals, que
va parlar sobre el conflicte entre Rússia i Ucraïna.

Quan es parla del principi de fraternitat
podem dir que es concreta en, per exem-
ple, projectes de les parròquies hospi-
tals de campanya com el de Santa Anna
de Barcelona, que vostè coneix bé?
És així. Jo tinc la impressió que quan el
sant pare parla de l’Església com a hospi-
tal de campanya avala les petites iniciati-
ves, les concretes. Quan parlava de pro-
ximitat ens diu que tots estem convocats
a aquesta proximitat que configuri ma-
neres de fer de l’Església hospital de
campanya.

S’han reunit a Barcelona a la parròquia
de Santa Anna diversos responsables de
parròquies hospitals de campanya del
món per parlar-ne.
I hem vist que no a tot arreu ha pogut ser
igual, perquè en alguns llocs hi ha menja-
dors socials, residències... que no és ben

bé el projecte de Santa Anna, que és
més integral perquè no només dona
menjar sinó que acull, assessora, acom-
panya i crea comunitat. El cas de Santa
Anna és un exemple perquè també fun-
ciona com a parròquia normal. A mi, que
aquests dies he pogut veure com funcio-
na aquest hospital de campanya, m’agra-
daria que a Lima es pogués començar al-
guna experiència semblant a la de Santa
Anna per iniciar aquesta nova manera
de fer Església.

Al nostre país, ja força secularitzat, mol-
ta gent entre els no creients veu amb
molt bons ulls el projecte d’hospital de
campanya.
Aquesta experiència pot enamorar per-
què és una forma molt flexible, oberta i
acollidora, i és important que dintre
d’una diòcesi l’experiència es compartei-
xi. Sense clericalisme podem intentar
obrir-nos... La veritat és que és difícil
construir una comunitat àmplia on hi ha
tanta diversitat, però és important que
aprenguem a fer-ho partint de la idea
que tots som necessaris. A l’Església nin-
gú sobra, tots som indispensables, però
per això, precisament, ens hem de com-
prendre i obrir-nos els uns als altres. Nin-
gú s’ha de pensar que la seva visió és la
millor. Com que la pobresa és tan gran i
cada dia n’hi ha més, es necessita gent,
s’ha d’anar a buscar la gent del carrer,
perquè l’Evangeli, on és? És al carrer! Els
joves on són? Són al carrer! L’Església
hospital de campanya serà una mica
com Jesús caminant pel carrer, perquè
Jesús és com un hospital ambulant, que
va caminant i va curant.

Què més diu Francesc?
Que cal generar processos, més que gua-
nyar espais. Jo, com a bisbe, m’he adonat
d’una cosa: que és difícil fer les coses per
decret, és millor generar processos. I ai-
xò és el que ha passat a Santa Anna: s’ha
generat un procés i ens apropa a la hu-
manitat.

Aquesta Església és la que abans de Fran-
cesc estava desapareixent perquè s’esta-
va en una etapa molt més dogmàtica?
És important que aquesta Església culti-
va la llibertat del cristià perquè aprengui
a optar i a madurar. El papa ens va dir al
Perú: ajudeu a discernir per sortir de la
lògica de preguntar als capellans si es po-
den o no fer les coses! A Europa la gent
va trobar la seva maduresa fora de l’Es-
glésia perquè un tipus d’Església la va
acostumar a donar-li normes i tot maste-
gat... fins i tot pel candidat que havia de
votar. Això és terrible perquè no fa ma-
durar, i és el que no vol el papa. Francesc
vol un ésser humà lliure, que maduri per
ell mateix, vol que hi hagi llibertat per-
què cadascú decideixi ser com vol ser i
que l’Església l’acompanyi perquè no se
senti desemparat. I aposta per tornar a
acollir a qui s’havia separat de l’Església i
hi vol tornar... però no de genolls! El nos-
tre Déu és pare i nosaltres n’hem de do-
nar testimoni. ■

L’arquebisbe de Lima, Carlos
Castillo, va ser el protagonista de
la tercera edició de la Tribuna Joan
Carrera ■ JUANMA RAMOS
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LA PERSONA

    Carlos Castillo 
ARZOBISPO DE LIMA Y PRIMADO DEL PERÚ
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E n un mundo herido y fragmen-
tado, el presente y el futuro de 
la Iglesia universal parece avan-

zar hacia un modelo eclesial que sale 
al encuentro del otro, especialmente 
el pobre y vulnerable, para invitarlo a 
ser sujeto de la propia comunidad 
cristiana. Una Iglesia que pretende ir 
más allá de la mera acción asistencial 
y que, como reconoce Carlos Castillo, 
“evangeliza a través de la experiencia 
de la amistad, el cuidado, la expresión 
de la fe y formas de oración ecuménica 
para afianzar personas que se aprecien 
y se unan en medio de las diferencias 
y hasta oposiciones”. 

¿Qué piensa de lo que ha visto en 
Santa Ana?
Santa Ana es un signo humilde de 
apertura a nuevas realidades, y creo 
que compartida con otras experiencias 
de parroquias en que se hace una vida 
eclesial más homogénea, hay bases 

para una comprensión e integración 
enriquecedora para toda la comuni-
dad católica que peregrina en una 
urbe que llama a diversificar, coordi-
nar y complementar múltiples pas-
torales para atender exigencias nuevas 
de la evangelización.

Hay iglesias que quieren perma-
necer “limpias” aunque esto impli-
que deshacerse de personas sin 
hogar. Las iglesias como hospital 
de campaña son todo lo contrario 
¿Cree que la iglesia del futuro será 
orante y samaritana?
Sin duda, el futuro de la Iglesia en las 
ciudades, tan marcado por la incer-
tidumbre, requerirá de una iglesia 
orante y samaritana. Pero hay que 
avanzar en esa línea con una pacien-
cia y un diálogo amplio al interior de 
nuestra Iglesia, que vaya dando uni-
dad y admitiendo modificaciones 
progresivas. Eso nos hace percibir la 

importancia decisiva de desarrollar el 
sentido sinodal, que aprecia comu-
nitariamente la realidad, escucha las 
exigencias, discierne a la luz del evan-
gelio y va generando un proceso de 
cambios, modificando aquello que 
impida evangelizar. Esto no es fácil, 
no se trata de “decretar” que se dejen 
de “limpiar” las iglesias, ya que a veces 
hay unas que por su naturaleza ayu-
darán a obtener recursos que se pue-
dan destinar a otras que acojan bajo 
la forma de hospitales de campaña. 
La prudencia en el procedimiento no 
está reñida con la claridad de la 
opción.

Decía un representante de Cáritas 
que la Iglesia se hace más fuerte 
cuanto más se acerca a los pobres.
Más que fuerza, la Iglesia que se 
acerca a los pobres adquiere credibi-
lidad e irradia esperanza, y si se acer-
cara a los poderosos como Jesús a 

“EL PROBLEMA DE LA IGLESIA 
DE HOY ES LA CREDIBILIDAD”

Jordi Pacheco

De visita en Barcelona, Carlos Castillo, arzobispo de Lima y 
Primado del Perú, protagonizó el pasado mes de octubre 
la tercera edición de la Tribuna Joan Carrera, celebrada en 
la parroquia de Santa Ana en el marco del II Encuentro de 
Iglesias Hospital de Campaña.



Zaqueo, a través de extender las 
relaciones para la conversión incluso 
de estos, esa credibilidad se volvería 
fecundidad, capacidad de generar 
procesos nuevos e inéditos. El pro-
blema de la Iglesia de hoy no es la 
fuerza o la debilidad, sino su credi-
bilidad, una credibilidad que solo será 
posible si genera esperanza por su 
capacidad de actuar desde el anuncio 
entrañable y fecundo. A veces hacer 
cosas sin entraña, no resulta suficien-
temente creíble, porque no ayudan a 
recuperar la humanidad en crisis.

¿Qué papel juega la Iglesia en 
Perú, dónde se viven momentos 
de inseguridad alimentaria y de 
inestabilidad política?
Sentimos que se ha desarrollado en 
nuestro país un proceso degenerativo 
de la política a consecuencia de una 
des-educación de la conciencia en 
favor del bien común, que ha ido 
desapareciendo. La ilusión despertada 
por el “chorreo” global perdura, a 
pesar de que las condiciones de la 
economía a escala mundial, naciona-
les y local están en crisis. La desespe-
ración por ganar dinero a toda costa 
en provecho propio, genera corrup-
ción, mafias y grupos incontrolables; 
el estado democrático está siendo 
destruido, las instituciones desinte-
gradas en función de ambiciones 
mezquinas, y todo hecho por perso-
nas que se declaran creyentes y sobre 
todo católicas o cristianas, individua-
les, familiares o en grupos organiza-
dos. La Iglesia está llamada más que 
nunca a desarrollar con valentía y 
hondura su misión, evangelizar entra-
ñablemente para favorecer una con-
versión personal y social, volviendo 
a educar en sensibilidad, humanidad, 
y acción solidaria creativa, a un pue-
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“LOS CRISTIANOS 
ESTÁN LLAMADOS 
A DESARROLLAR 
CON VALENTÍA 
Y HONDURA SU 
MISIÓN”

blo que siendo “devoto”, su fe parece 
decirle poco respecto al compromiso 
cristiano en la sociedad, contra la 
corrupción y la injusticia. 

Sostiene usted que la Iglesia pe-
ruana descuidó durante muchos 
años la cercanía a los pobres, la 
pastoral y la evangelización que 
conduce a un compromiso social. 
En efecto, la Iglesia se ha limitado a 
la salvación del alma individual, la 
multiplicación de prácticas piadosas 
y el olvido y hasta la indiferencia ante 
la historia humana concreta y de las 
relaciones sociales injustas. Por esta 
des-educación se ha ido hacia atrás 
con respecto a lo avanzado en el Con-

cilio Vaticano II. Por ello, como Igle-
sia también tenemos que rectificar 
errores, ya que en la urgencia, ha 
habido tentaciones de caer en una 
polarización, que no es tanto ideoló-
gica, sino de intereses económicos y 
de poder. Estamos llamados a ir a los 
problemas de fondo, denunciando el 
desvío hacia actitudes frívolas y egoís-
tas y proponiendo la unidad en la 
solución de los aspectos más álgidos 
que afectan gravemente a las mayorías 
nacionales. 

Su relación con la juventud limeña 
es cercana. ¿Cómo puede la Iglesia 
hacerse atractiva para los jóvenes?
Si no somos capaces de dialogar y 
apreciar las inquietudes de las nuevas 
generaciones, y acompañarlos respe-
tuosa y solidariamente a que se abran 
paso,  es que hemos decidido cerrar 
la historia y la iglesia en los horizon-
tes de nuestra generación y nos hemos 
convertido, en el caso de la fe en un 
catolicismo cerrado “ateo” que ya no 
espera nada de Dios, ni del otro intra-
histórico, que son los jóvenes, y con 
los cuales Dios abre la historia, como 

L A  P E R S O N A   C a r l o s  C a s t i l l o

A la izda., 
Monseñor 
Castillo durante 
su intervención 
en la Tribuna 
Joan Carrera, en 
Barcelona. A la 
dcha., cercano 
a los jóvenes 
limeños en la 
última Jornada 
Arquidiocesana 
de la Juventud



Con todo, uno de los grandes re-
tos que afronta la Iglesia es la es-
casez de vocaciones. ¿Qué cree 
que pasaría si desapareciera por 
completo el clero?
Esto que para usted es una adivi-
nanza, es ya una cruda realidad. Usted 
está suponiendo que algo grave va a 
pasar no solo en la Iglesia sino en el 
mundo. Y tiene razón, pero ya esta-
mos dentro de esa desaparición. Los 
signos de los tiempos dicen que la 
crisis epocal será ardua y compleja, 
capaz de acabar con las formas más 
durables logradas en la historia, 
incluidas las formas de Iglesia.

Vea lo que está pasando en varias 
zonas del mundo, y no solo en la 
Amazonia, donde muchos misioneros 
y sacerdotes, seducidos por la como-
didad de la urbe, ya no quieren ir y 
donde los únicos responsables, por 
ejemplo, son los jefes de las comuni-
dades indígenas de allí. Esto también 
está sucediendo en las ciudades, entre 
las zonas populares y las zonas “chic”, 
donde la Iglesia cuando algo sucede, 
como quien la lleva es el Espíritu 
Santo, suscita carismas pastorales 
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lo hizo con Jacob, con José, con 
David, con Zorobabel y además de 
otros, sobre todo con Jesús. Los últi-
mos impiden siempre que la historia 
se cierre. Es preciso recrear las formas 
de la Iglesia desde las búsquedas juve-
niles. Se han de tratar las inquietudes 
no para uniformizarlas sino para 
hacerlas explícitas y aprender a encon-
trar respuestas razonables sobre temas 
nuevos que desconocemos.

Viqui Molins le considera uno de 
los “pastores con olor a oveja”. ¿Y 
el resto del episcopado?
Los obispos somos distintos en nues-
tras maneras de ser y cada cual en su 
localidad huele un poco al rebaño 
que tiene como misión. De todos 
modos, quiero decir que Viqui es 
muy generosa al verme así, creo que 
aún me falta mucho, porque es difí-
cil estar a la altura de las exigencias e 
interpelaciones de mis ovejas, espe-
cialmente en un país en que hay 
mucha confusión y polarización. Pero 
es verdad que está surgiendo lenta-
mente este tipo de episcopado, en el 
que debemos educarnos todos. 

propios a cada situación dentro del 
Pueblo de Dios. No hay que olvidar 
esta noción fundamental que el Vati-
cano recogió como punto de partida 
y es que todos somos Pueblo de Dios. 
Suscitar primero la importancia de la 
pastoralidad para con ese pueblo, y las 
vocaciones pastorales para la respon-
sabilidad del cuidado del pueblo de 
Dios, es lo que en la historia del pue-
blo de Israel y de la Iglesia siempre 
procuró Yahveh y Padre de Jesús. 

En la ocasión que usted imagina 
tenemos que agradecer que la fe aún 
mora en los pueblos, aunque de dife-
rentes maneras. Es ella la que, pervi-
viendo en el Pueblo Fiel de Dios, 
suscitará las formas de pastores que 
se han de ir generando. Es probable 
que sean pastores más cercanos y 
acompañantes del pueblo sencillo, 
ya que la situación del mundo en el 
futuro nos hace percibir que el sístole 
de la globalización está marchando 
hacia un diástole de dispersión en el 
que, desperdigados, los seres huma-
nos tendremos que vivir de otra 
manera nuestra fe y nuestra Iglesia, 
quizás peregrina y nómada. 
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